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مجلة البحوث الإعلامية، جامعة الأزهر، كلية الإعلام 1344

   اســتهدفت الدراســة: التعــرف علــى مســتقبل الصحافــة العلميــة العربيــة في ضــوء الاتجــاه نحــو التحــول الرقمــي 
وتنامــي الأزمــات الصحيــة والبيئيــة، خــال الفتــرة مــن -2025 2035، وتنتمــي الدراســة إلــى نوعيــة الدراســات 
الوصفيــة، وقــد اعتمــدت الدراســة علــى منهــج المســح بالعينــة، واســتخدمت أســلوبين وأداة لجمع البيانات، الأســلوبان، 
همــا: أســلوب دلفــي )استشــارة الخبــراء( لعينــة مــن الخبــراء المختصــين في الشــأن العلمــي في مجــال الصحافــة 
والبحــث العلمــي، أســلوب كتابــة الســيناريوهات، والأداة، هــي: )الاســتبيان( لعينــة مــــن الصحفيــين العلميــين العاملــين 
في المؤسســات الصحفيــــة والباحثــين العلميــين العاملــين في المراكــز البحثيــة، وقــد وظفــت الدراســة مدخلــي: تحليــل 
النظــــم واستشــراف المســتقبل، وأجريــت الدراســة علــى عينــة عمديــة متاحــة قوامهــا )40 مفــردة( مــــن الصحفيــين 
العلميــين العاملــين في المؤسســات الصحفيــــة والباحثــين العلميــين العاملــين في المراكــز البحثيــة، وقــد أظهــرت نتائــج 

الدراســة: 

1 - جــاءت منصــة »الشــبكة العربيــة للصحافــة العلميــة« في المرتبــة الأولــى، مــن بــين أبــرز المنصــات والمبــادرات 
الرقميــة المعنيــة بالشــأن الصحفــي العلمــي التــي تســـعى للنهـــوض بالصحافــة العلميــــة العربيــــة، بنســبة )70%(. 

2 - جــاء« تراجــع دور الاقســام العلميــة في الصحافــة العربيــة« في المرتبــــة الأولــى مــن بــين أبــرز التحديــات التــي 
يمكــن أن تواجــه مســتقبل الصحافــة العلميــة في ضــوء الاتجــاه نحــو التحــول الرقمــي وتنامــي الأزمــات الصحيــة 

والبيئيــة، بوســــط حســــابي مرجــح )37, 2(.

الكلمات المفتاحية: الصحافة العلمية العربية – التحول الرقمي - الأزمات الصحية والبيئية.

 The study aimed to identify the future of Arab scientific journalism in light of the 
trend towards digital transformation and the growing health and environmental cri-
ses during the period from 2025 to 2035. The study is a descriptive study, and it relied 
on the sample survey method, two methods and a tool were used to collect data. The 
two methods are: the Delphi method (expert consultation) for a sample of experts 
specializing in scientific affairs in the fields of journalism and scientific research, the 
scenario writing method, and the tool is: (questionnaire) for a sample of scientific 
journalists working in journalistic institutions and scientific researchers working in 
research centers. The study employed two approaches: systems analysis and future 
foresight, The study was conducted on a deliberate, available sample of 40 science 
journalists working in press organizations and scientific researchers working in re-
search centers. The study results showed:                                                                                                                                
1- The Arab Science Journalism Network ranked first among the most prominent dig-

ital platforms and initiatives concerned with science journalism, seeking to advance 
Arab science journalism, with 70%.

2- “The decline in the role of scientific departments in the Arab press” came in first 
place among the most prominent challenges that could face the future of scientific 
journalism in light of the trend towards digital transformation and the growth of 
health and environmental crises, with a weighted arithmetic mean (2, 37).

Keywords: Arab Science journalism-digital transformation-health and environmental 
crises.                                      
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